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Úvod

Milí čtenáři, 

s novým školním rokem je 
tu další číslo školního 
časopisu a s ním další 
zajímavé informace o tom, 
co se u nás ve škole děje. 
Přejeme příjemnou zábavu!

Pokud máte spolužákům co 
sdělit a chcete se jakkoliv 
do tvorby časopisu zapojit, 
rádi Vaši pomoc či návrhy 
přijmeme a Vaše příspěvky 
na stránkách Rýpala 
zveřejníme…. 

Z obsahu:
• Zvídavý mikrofon (aneb 
ptali jsme se prváků)

• Euroscola (návštěva 
Europarlamentu)

• Studují s námi (Tonička 
Vojkůvková, Tonda Brtník)

• Přeběh Evropy
•(Zimní) báseň beze 
jména
•Humor

Vydává SŠ řezbářská Tovačov.
Autorům všech příspěvků moc a 
moc děkujeme !!!! 



Zvídavý mikrofon

CO  ŘÍKÁTE  PO TŘECH MĚSÍCÍCH  NA  
NOVOU ŠKOLU???

- Dobrý kolektiv, skvělá praxe, časté výlety.
- Překvapilo mě, jak jsou tady lidé příjemní.
-Líbí se mi, že mám ve škole kamarády a baví mě vyrábět
věci ze dřeva.

- Milí učitelé a dobré obědy!
-Učitelé nám vysvětlí, když něco nevíme, a při prezentacích
máme dost času na zápis.

- Příjemně mě překvapil přístup učitelů a velmi tolerantní 
chování k žákům.

-Byla jsem na větší škole a tady je mnohem lepší prostředí,
opravdu jak se říká – rodinné.

- Milí lidé, fajn kolektiv a propojení všech tříd – kamarádi.
-Líbí se mi chování učitelů k žákům – se základkou se to 
nedá srovnat, skvělé prostředí – raději menší škola než 
panelák.

- Skvělý kolektiv, jenom tu někteří ničí školní prostředí . 

zsp-hornilidec.cz

www.maminkamidetem.cz



Projekt Euroscola –
cesta do Štrasburku

Ve středu 23. 10. vyrazilo 20 studentů z naší školy v doprovodu dvou učitelů na cestu 
směr Štrasburk. Cílem cesty bylo sídlo Evropského parlamentu, který v rámci projektu 
Euroscola studenti navštívili a kde na setkání s vrstevníky z dalších členských zemí 
unie reprezentovali naši vlast. 
Projekt Euroscola vytvořil Evropský parlament, aby mladým lidem přiblížil práci 
unijních institucí a umožnil jim vyjádřit vlastní názor na nejrůznější otázky, jimiž se 
tyto instituce zabývají. Neméně důležitou součástí programu je i možnost vyzkoušet 
si při setkání středoškoláků z celé Evropy jazykové schopnosti a dovednosti (jednání 
probíhala v angličtině).



Po společném zahájení, na němž 
k mladým lidem promluvili čelní 
představitelé EU, představili vybraní 
účastníci z jednotlivých výprav své 
země a školy (za naši výpravu se této 
úlohy ujala Johanka Blowersová ze 
4. ročníku). Pak už byli studenti 
rozděleni do malých 
mnohonárodnostních skupin a 
diskutovali na různá témata týkající 
se života EU, mezi nimi třeba 
o problémech migrace, budoucnosti 
EU, zaměstnávání mladých, 
o životním prostředí, lidských 
právech či o problematice 
návykových látek (do role předsedy 
jedné ze sekcí byl vybrán student 3. 
ročníku SŠŘ Tovačov Filip Plaček).
Jednodenní pobyt v Evropském 
parlamentu nebyl pro studenty 
jediným zážitkem. Před příjezdem 
do sídelního města Europarlamentu 
měli možnost nasát atmosféru 
vinařského kraje kolem alsaské 
vesnice Riquewihr a městečka 
Colmar. No, a když už byli
ve Štrasburku, museli si samozřejmě 
toto malebné město prohlédnout. 
Dle slov jednoho z účastníků z tohoto 
místa doslova dýchají staré časy. 
„Když sem přijedete, cítíte se jako 
v jiné době. Je to neuvěřitelně útulné 
město.“ 



A další dojmy, které si studenti z cesty do Francie 
přivezli?
„Dozvěděla jsem se spoustu zajímavých věcí o EU 
a hodně mě bavilo debatovat s lidmi z jiných zemí. 
Strašně moc se mi líbila budova parlamentu.“
„Návštěvu Europarlamentu beru jako skvělou 
zkušenost. Celkově to pro mě bylo velmi náročné 
na psychiku. Jsem sice zvyklý mluvit před lidmi, ale 
tohle bylo o dost složitější, cizí prostředí bylo 
hodně znát.“ 
„Díky výpravě do Štrasburku jsem dostal chuť 
zlepšit se v angličtině.“
„Přineslo mi to spoustu nových názorů, které svým 
způsobem změnily mé nahlížení na budoucnost.“



V úterý 22. října proběhlo v Regionálním centru Olomouc slavnostní 
vyhlášení 15. ročníku ocenění Talent Olomouckého kraje 2019. 
Ohodnocení nejlepších žáků a studentů, kteří dosáhli mimořádných 
výsledků v krajských, celorepublikových i mezinárodních kolech soutěží a 
přehlídek, je jednou z forem, jak Olomoucký kraj podporuje talentovanou 
mládež v regionu.
Ocenění se uděluje v pěti oborech (humanitním, přírodovědném, 
technickém a dovednostním, uměleckém a sportovním), přičemž cenu 
získává vždy prvních pět talentů v každém oboru.
Mezi nominovanými byl letos i student SŠŘ Tovačov Antonín Brtník, který 
v uměleckém oboru obsadil 4. místo, a to v disciplíně moderní magie 
(ocenění bylo v této disciplíně uděleno poprvé v historii).

Tonda Brtník – kouzelník mezi 
oceněnými talenty Olomouckého kraje

https://cz.depositphotos.com/

https://fotky-foto.cz/

Studují s námi

https://cz.depositphotos.com/
https://fotky-foto.cz/


• NEJVĚTŠÍ ÚSPĚCHY
• dvojnásobná mistryně republiky 

v kategorii ženy (juniorka) 2017, 
2015

• držitelka českého rekordu kategorie 
ženy jednotlivci

• držitelka českého rekordu juniorky 
družstva

Pravidelná účastnice

• MS: 2014 Španělsko, 2015 Itálie, 
2017 Moskva, 2018 Korea

• ME: 2013 Německo, 2014 Maďarsko, 
2015 Slovinsko, 2017 Ázerbájdžán, 
2018 Rakousko

• Ač juniorka nastupuje za ČR ve 
smíšených družstvech v kategorii 
senior s olympijským vítězem 
Davidem Kosteleckým nebo 
s vítězem světového poháru Jiřím 
Liptákem

• 3. místo GP 17.-20.5., trap juniorky 
(Itálie, Porpetto) 2018

• 6. místo SPJ 25.6., trap (Německo, 
Suhl) 2018

• podíl na 4. místě ME 4.8., trap junior 
družstva (Rakousko, Leobersdorf)

• 13. místo MEJ Leobersdorf 2018

Tonička Vojkůvková - dvojnásobná 
mistryně republiky ve střelbě

http://www.bcsn.cz/uploads/fe_photogallery_hopes_detail/f23_8f38ede6f6afdade109558ad49c8d546.jpg
http://www.bcsn.cz/uploads/fe_photogallery_hopes_detail/f23_8f38ede6f6afdade109558ad49c8d546.jpg


• Jak dlouho se střelbě věnuješ a kdo tě 
k tomuto sportu přivedl?

Ke střílení jsem se dostala přes tátu. Je 
to myslivec, takže ke zbraním mám 
blízkou od malička. Brával mě na 
střelnici a tak se mi to zalíbilo, až jsem 
sama začala střílet. Střelbě se věnuju už 
skoro 8 let. Střílím od 12 let.

• Kde a jak často trénuješ?

Trénuji v Brně Soběšicích. Tam střílím za 
klub Kometa Brno. Na tréninky jezdím 
tak 2x až 3x týdně a závody bývají 
většinou co 14 dní na celý víkend.

• V jakých disciplínách soutěžíš?

Soutěžíme v disciplíně TRAP, MIX TEAM 
TRAP. Mix team je disciplína, kdy 
nesoutěžím sama za sebe, ale střílí 
jeden muž a jedna žena. Výsledky se jim 
sčítají a závodí ve dvojicích proti 
ostatním dvojicím.

• A tvůj největší úspěch?

Za své největší úspěchy považuju titul 
mistryně republiky v kategorii ženy 
v roce 2017 a 2015, 3. místo  na 
Světovém poháru juniorů 2018 v Itálii a 
6. místo na juniorském mistrovství 2018. 
Jsem držitelka českého rekordu 
kategorie ženy jednotlivci a s holkama
držíme český rekord za juniorky –
družstva. Sportovní disciplína nazývaná trap nebo střelba na trap (česky : střelba na 

pohyblivý terč) je zvláštní střelecká soutěž, kdy střelec vybavený 
dvouhlavňovou brokovou ppuškou resp. Brokovnicí-kozlicí strefuje svojí 
střelbou tzv. holuby. V minulosti se jednalo o živé holuby, tito jsou dnes 
nahrazeni barevnými kotoučkyo průměru 108 milimetrůo tloušťce 12 
milimetrů, které speciální vrhací zařízení na střelnici pseudonáhodně 
vymršťuje rychlostí 30 m za sekundu (108 km/h) do vzdálenosti 15 a 
více metrů z pohledu střelce nalevo, napravo a 
přímo. Hliněný nebo asfaltový kotouček může být pro lepší optickou 
identifikaci zásahu naplněn barevným prachem(optickým 
zvýrazňovačem). Za platný zásah terče je považován takový zásah, kdy z 
terče (holuba) odlétne zrakem rozhodčího 
viditelný úlomek.
cs.wikipedia.org



Přeběh Evropy Mikulov – Rijeka 2019

(630 km za 70 hodin v deseti štafetových skupinách)

Aneb jak se dostat k moři??? 

Prostě si tam doběhnem.

Pojďte s námi a dalšími 30 běžci proběhnout naším 

dobrodružstvím. Já a Elda jsme se z ničeho nic 

rozhodly, že se zúčastníme tradiční akce, kterou pořádá 

turistický oddíl Roháči Kladno (já do tohoto oddílu 

chodím již od svých pěti let a této akce jsem se již 

dvakrát účastnila). Tato akce se opakuje každých pět let 

a letos se konala již po šesté.  Je to vlastně dlouhý 

štafetový běh, na kterém se střídá deset skupin, ve 

kterých jsou lidé rozděleni podle výkonnosti. Tentokrát 

se běželo z krásného pohraničního města Mikulova 

do chorvatského města Rijeka. S Eldou jsme doplnily 

chybějící desátou skupinu a naše trasy se pohybovaly 

mezi 2-5 km. Možná si řeknete, že to není zas tak moc, 

ale je nutno podotknout, že se na svou trasu dostanete 

třeba i 6x za den. 

Hlavní organizátoři

Startovali jsme 8. května přesně v poledne, kdy jsme s odbíjením zvonů za zády vyběhli 

z mikulovského náměstí. Tuto první etapu běželo všech deset skupinek najednou. 

Společně jsme doběhli k autobusu a dál pokračovala už jen skupinka číslo 2. Od této 

chvíle se všechno dělo strašně rychle, skupinky si postupně předávaly štafetu podle 

předem připraveného itineráře. Když přišla řada na nás a my vyběhly na trasu, tak nám 

došlo, že jsme asi měly před přeběhem trénovat. S vynechávajícím dechem jsme však 

doběhly a pak už to bylo jen lepší. Cesta všem rychle utíkala a co nevidět jsme probíhali 

noční Vídní, hranicemi se Slovinskem až na hranice s Chorvatskem, kde nás však čekalo 

malé nedorozumění s celníky. Sem by se podle mě nejvíce hodil zápis z palubního 

deníku: 

http://www.historickasidla.cz/https://cz.depositphotos.com/

http://www.historickasidla.cz/
https://cz.depositphotos.com/


Hranice s Chorvatskem

Je tu hranice mezi Slovinskem a Chorvatskem. Viky je bez pasu a občanského průkazu, takže

se pokouší podstrčit řidičský průkaz. To ale nevychází. Viky je zadržen a nemůže tedy své

myšlenky popsat. Zato je mohou popsat ostatní pasažéři autobusu. A také tak činí.

3:42 Stojíme už déle – tak 15 minut? – na hranicích s Chorvatskem. Kontrolují občanky. Viky

má jen řidičák, právě se to snaží vyřídit s krásnou slečnou v uniformě. To se Máce prý líbí, holky

v uniformách.

3:50 Vypadá to, že Vikyho nepustí.

3:54 Přiběhli sem běžci. Paní je zmatená. Smějeme se a máváme si.

3:57 Viky vypisuje nějaký papír. Petrucha vypráví příběh, když slečna došla dozadu. Prý tam

spí Terka pod zadní pětkou. Když si jí paní všimla, vykřikla zděšeně: „Is she alive?“ Kumulace

smrádku a černého spacího pytle udělala své. Běžci už prošli kontrolou a odběhli.

4:03 Nové zprávy. Pustí nás všechny. Běžcům tu prý ani občanky nekontrolovali, asi jim došlo,

co tu podnikáme.

„Kdo z Čechů by chtěl zůstat v Chorvatsku?“

4:07 Arnika (pes) se nestresuje. Tu pustí určitě! Káďa s Kádinkou doběhnou asi až do Rijeky, než to

tu vyřešíme.

Skup: ,,Mohli by běžet ještě alespoň hoďku, aby nám vyfárali ten kopec!“

4:13 Ze zoufalství si domýšlíme, nad čím paní celnice asi přemýšlí.

4:16 Viky nastupuje a jedeme!

Po překonání hranic už šlo vše hladce. Doběhli jsme do Rijeky, kde jsme se rozhodli, že to 

oslavíme tím, že se vykoupeme v moři. Moře mělo sice asi jen 16°C, ale to většina 

neřešila, vesele jsme naskákali do vody a ty, co se zdráhali, jsme tam dostali násilím. 

Jakmile jsme vylezli z vody, tak jsme se rozdělili a šli jsme se projít po městě. Navečer 

jsme se sešli a vydali se na zpáteční cestu. Podle mého názoru to byla velice povedená 

akce a velice jsme si ji užili.

Běla Škodáková



Něco málo pro vánoční atmosféru 

- V čem se kanadské Vánoce liší od těch 

českých?

- Začněme u hlavního dne svátků. V Čechách se slaví 
24. prosince večer, večeře bývá kolem šesté hodiny a 

po ní následuje nadílka dárků. V  Kanadě se slaví až 
25. prosince ráno, když se vstane z postele. 

-V Čechách se jí rybí polévka a bramborový salát
s řízkem nebo s kaprem. V Kanadě se jí krůta 
s brusinkovou omáčkou. 

- V Čechách se o Vánocích poslouchají koledy a v 
Kanadě tomu není jinak. 
- Češi mají rádi vánoční cukroví a Kanaďané ne, že by 
neměli, ale nejsou moc zruční v jeho výrobě.
- V Kanadě mají dospělí i děti ve škole 14 dní vánočního 
volna. 
- A taky je rozdíl v tom, čemu věříme – v Čechách nosí  

dárky Ježíšek, v Kanadě mají Santu Clause.
Co si myslíte vy? Kdo nosí lidem dárky ???

Alex Nosek

ADVENT

Jistě většina z vás slaví a ví něco málo o adventu, jestlipak ale znáte původ?
Dříve to bylo tak, že byla doba adventu také dobou půstu, během něhož byly 
zakázány zábavy, svatby a hodování. Bylo to také období zklidnění (v západních 
tradicích), což odpovídalo životnímu stylu našich předků - jejich přirozeným 
rytmem byla intenzivní práce od jara do podzimu. V tom období bylo nutné 
zvládnout veškeré zemědělské práce, tudíž zima byla časem klidu a odpočinku, kdy 
se vykonávaly domácí práce jako draní peří, šití, pletení, předení, tkaní apod.
Tradičním symbolem, jistě v každé domácnosti, je od 19. století ADVENTNÍ VĚNEC. 
Tradice zapalování svíček na věncích přímo vychází z židovské tradice zapalování 
osmi svící o svátcích zvaných Chanuka.
V období adventu si lidé rádi zdobí svoje domovy jmelím, které má podle tradice 
přinášet štěstí a požehnání do domu. Políbení pod větvičkou jmelí má zajistit 
vzájemnou lásku a požehnání až do příštích Vánoc.

Johanka Blowersová



(Zimní) báseň beze jména 

Johanka Blowersová

Je čas horkých čajů
a studených nohou
a tlustých ponožek, 
které nepomohou.

Všude rudé nosy
a bílá tvář, 
pára od rtů
a sníh na řasách.

Snad jen holé stromky
zimou se nezebou,
byť jsou jim rampouchy
jedinou ozdobou.

Na oknech stříbrných
malůvky tvoří se.
Nádherných ledových
krystalů tisíce.

Z těch oken je 
překrásný výhled
na děti učící se
sníh střílet.

Pak válí se ve sněhu
a mávají k nebi.
Konečně jsou andělé 
jednou i na zemi ……

https://cz.depositphotos.com/
http://www.predskolaci.cz/
http://www.stockphotos.cz/

https://cz.depositphotos.com/
http://www.predskolaci.cz/
http://www.stockphotos.cz/


https://www.kurzy.cz/kreslene-vtipy/vanocni-ponozky/

HUMOR

http://stedry-den.blog.cz/0810/garfield-a-vanoce

https://zdarsky.denik.cz/galerie/vanoce_vtip
y.html?photo=1

https://www.kurzy.cz/kreslene-vtipy/vanocni-ponozky/
http://stedry-den.blog.cz/0810/garfield-a-vanoce
https://www.google.com/url?sa=i&source=images&cd=&ved=2ahUKEwi9x5H9nYbmAhULaFAKHZQBByUQjRx6BAgBEAQ&url=http://cliparts.co/clipart/1983304&psig=AOvVaw0UU2CU1BuRURhcTgmT8vPz&ust=1574801143644169
https://www.google.com/url?sa=i&source=images&cd=&ved=2ahUKEwi9x5H9nYbmAhULaFAKHZQBByUQjRx6BAgBEAQ&url=http://cliparts.co/clipart/1983304&psig=AOvVaw0UU2CU1BuRURhcTgmT8vPz&ust=1574801143644169
https://zdarsky.denik.cz/galerie/vanoce_vtipy.html?photo=1


Byly Vánoce a soudce byl v příjemné 
náladě. Zeptal se předvedeného muže: 
„Za co jste tady?” „Za předčasné 
vánoční nákupy.” „To přece není žádný 
přestupek. Jak brzy jste nakupoval?” 
„Dvě hodiny před začátkem otvírací 
doby.”

https://www.vtipyo.cz/nejlepsi-vtipy-o/nejlepsi-vtipy-o-
vanocich/https://www.davona.cz/plastova-sablona-a4-

Ptá se matka svého syna: „Kdo tě naučil říkat 
slovo zatraceně?” „Ježíšek.” „Nelži.” 
„Přísahám. Když nesl dárky do pokoje, praštil 
se o stůl a řekl právě tohle.”

Dvě blondýny se rozhodnou, že vyrazí do 
lesa pro vánoční stromeček. Bloudí po lese, 
hodinu, dvě, tři... Pak se ozve: „Ivano, máš 
něco?” „Ne, vůbec nic. A ty?” „Já taky ne. 
Tak co kdybychom vzaly nějaký bez ozdob?”

https://www.vtipyo.cz/nejlepsi-vtipy-o/nejlepsi-vtipy-o-vanocich/
https://www.davona.cz/plastova-sablona-a4-



